
Vissza Jézushoz
15.

Béketeremtők (Mt 5,9)

Az Ószövetség olvasása ma nem éppen gyenge idegzetű embereknek való: 
szinte számlálhatatlanok benne szakaszok, amelyekben csatákról, háborúkról, no és 
azok rémes következményeiről van szó. A Kain és Ábel eset után nem várat sokáig 
magára az első háborús riport: az úgynevezett „sziddim-völgyi“ csatában négy, illetve öt
király esett egymásnak, vívott egész csatasorozatot, majd az egyik fél a másik teljes  
„jószágát és eleségét“ is elvitte, sőt még Ábrahám unokaöccsét, Lótot is elrabolta (1Móz
14,1-12). Amikor pedig a zsidóknak sikerült megszabadulnia az egyiptomi rabságból, 
Mózes nyíltan Isten számlájára írta a győzelmet, mert „Az Úr vitéz harcos, az Úr: ez a 
neve. A fáraó szekereit és hadát tengerbe vetette“ (1Móz 15,3-4). Az olvasó 
megdöbbenten értesül arról, hogy Isten vívott harcot, sőt másutt arról is olvashat, hogy 
ő rendeli el a harcokat. A megszabadult nép tovább is ebben a feszültségben élt: hol le 
kellett rohannia ellenségeit, hol meg kemény csatákban volt kénytelen megvédeni a 
sajátját. Saul és Dávid is csatázott és az egyik zsoltár egyenesen „boldognak“ mondja 
azt a férfit, aki a saját fiait „nyílnak“ tekinti, mert „nem szégyenül meg, ha ellenségeivel
van szóváltása a kapuban“ (Zsolt 127,5). Vagyis, mint katonák, ők a legalkalmasabb 
szavatolói a győzelemnek, amennyiben a szóváltásból háborúság támadna!
Mindezek után nem lehet csodálkozni, ha a bibliai nép egyik legmélyebb áhítattal 
kimondott, s unosuntalan használt köszöntése a SALÓM, a béke lett! Ezzel kívántak 
egymásnak boldogságtól kezdve, jóléten át egészséget és biztonságot. Ahol napirenden 
van kardcsörtetés, pusztítás és nyomorúság, ott ellenállhatatlanul tör fel emberek 
lelkéből a forró vágy: legyen békesség és ne háború! Élni igazán csak békében lehet, 
háború mindig is az élet rovására történik: mind a győztes, mind a legyőzött sértetten 
kerül ki belőle.

1.

Vajon népének ez a mindennapi tapasztalata vezette Jézust, hogy boldogoknak 
nevezze a béketeremtőket? Nehéz lenne ezt megállapítani. Mindenesetre már igen korán
fejtette ki a „ne ölj“ parancsolatot magyarázva, hogy mennyire szívén feküdt emberek 
egymás közötti jó és békés kapcsolata. Elannyira, hogy ezt még a vallási kötelezettségek
elvégzésénél is fontosabbnak tartotta. “Ha tehát áldozati ajándékodat az oltárra viszed és
ott jut eszedbe, hogy atyádfiának valami panasza van ellened, hagyd ott az 
ajándékodat... menj el, békülj meg előbb atyádfiával...“ (Mt 4,23) – és ezt nagyon 
valósan gondolta! Előtte sem volt ismeretlen, hogy Ura a „békesség Istene“, fölötte is 
kimondhatták az ároni áldást, így: “Fordítsa feléd arcát az Úr és adjon néked 
békességet“ (4Móz 6,26). És népével együtt vallotta, hogy „Az Úr erőt ad népének, az 
Úr megáldja békességgel“ (Zsolt 29,11). Magára nézve is elismerhette a felhívás 
érvényét: „Hagyj fel a rosszal és cselekedj jót, törekedj békességre és kövesd azt“ (Zsolt
34,15).

Hogy pedig a békesség kérdését nem csupán az egyén kérdésének tekintette, az 
abból is kiderül, ahogy a kibékülés/kibékítés egyes módozatairól tanított: a sértett 
menjen el a sértőhöz, intse négyszemközt, ha nem, tanúk előtt, s ha ez se segít, vigye az 
ügyet a közösség, a gyülekezet elé (Mt 18,15-17). Számára tehát a békesség közügy 
volt, amely nem kevesebbet, mint társadalmi egyensúlyt, kölcsönös elismerést jelentett, 
egyéni de közösségi kérdésekben is.

2.

Úgy tűnik azonban, hogy ennek a boldogságmondásnak az eredete még ennél is 
mélyebben keresendő. Mégpedig Isten teremtési rendjében, amely a tohuvábohu, azaz a 
káosz fölötti győzelmet jelentette. Ennek keretében kapott feladatot az ember, hogy 
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ennek a rendre és békességre alapozott újnak őrzője és munkálója legyen. Ezzel a 
munkatársi szereppel nem igen tudott mit kezdeni és úgy gondolta, hogy maga veszi 
kezébe ezeknek az értékeknek a garantálását. Ádámnak meg kellett tapasztalnia, hogy 
erre újra feléledtek a káosz, a rendetlenség és a békétlenség erői, miután tagadta, hogy 
felettük az isteni elrendelésnek kellene őrködnie.

Aki ezt pusztán teológiai okoskodásnak tartja, azt kérnünk kell, hogy nézzen szét
mindennapjaink világában. Tulajdonképpen minden kreatív tettel, eseménnyel azért kell
foglalkoznunk, nehogy újra visszatérjen világunkba a káosz. Törvényekkel, 
szabályokkal, előírásokkal vagyunk kénytelenek ez ellen védekezni. Mert, hogy a káosz 
erői milyen hamar visszatérhetnek, ahhoz elég évtizedeken át folyó értelmetlen 
háborúkra, a mesterségesen szított úgynevezett „demokratikus tiltakozások“ romboló 
hullámaira, a jelenlegi világjárványra, akár a természet elleni vétségek széles skálájára, 
a hovatovább már szalonképesnek, sőt jognak kikiáltott migrációs tömegmozgalmakra 
gondolni. Ennyire érzékeny és sebezhető a rend és a béke, hogy akár egy láthatatlan 
vírus vagy egy hatalmi vágytól űzött gerillavezér gyógyíthatatlan sebet ejthet rajta. Nem
is beszélve arról a maga hasznát kergető üzletelőről, aki gátlástalanul él vissza a 
természet, a föld és az állatok feletti békeőri szerepével. Pedig azzal, hogy az ember 
Isten képére és hasonlatosságára teremtetett, azt a feladatot kapta, hogy a Teremtő és 
teremtménye közötti egyensúlyt őrizze. Ha azonban – akármilyen formában – 
ténykedése rombolásban és békétlenségben merül ki, akkor pontosan az ellentétét teszi 
annak, amire eredetileg megbízatást kapott.

3.

Ha ilyen távlatokban vizsgáljuk Jézus szavát, akkor mélyebben értjük meg 
szándékát vele. Tanítványokat gyűjtött maga köré nem utolsósorban azért, hogy 
rádöbbenjenek a teremtés által rájuk bízott eredeti feladatuk fontosságára. Amit 
hirdetnek, az a káosz ellen, az élet szolgálatában áll. De ne álljanak meg a döbbenetnél, 
hanem döbbentsenek meg másokat is. Erre hívattak el. Komolyan kell venniök Jézus 
fogalmazását, aki nem azt mondta, hogy jó lenne, ha béketeremtők lennének, hanem, 
hogy az övéi eleve azok! A békesség Istene követei, amit azzal is nyomatékosít, hogy 
Isten fiainak nevezi őket. Ez pedig nem jelent se többet, se kevesebbet, minthogy azt 
teszik – a béke és a rend érdekében – amit Isten maga kezdettől fogva tesz. Ha ezt 
komolyan vesszük, egyszerre nagy távlatok nyílnak meg előttünk. Bár ezt a jézusi 
mondást mindig is szerették leszűkíteni az egyszerű emberi kapcsolatokra – valahogy 
így: Jézus boldognak mondaná azt, aki kibékül embertársával – ezen túl kell látnunk. S 
meg kell kérdeznünk magunkat, hogy teszünk-e eleget az Istennel való békéért? Isten 
már megbékéltette a világot Fia által, s minden lépésünk csak ebbe a nagy isteni 
kiengesztelési folyamatba köt be bennünket. És ugyanezt kérdezhetjük a teremtett 
világgal kapcsolatban is. Hogy értelmeztük azt az isteni parancsot, hogy „hódítsátok 
meg a földet?“ Úgy értettük a hódítást, hogy az lerohanással, térdre kényszerítéssel vagy
kizsákmányolással egyenlő? De akkor ez nem békeszolgálat, hanem hadüzenet lenne. 
Mit teszünk azért, hogy a bennünket hordozó és tápláló földet és annak minden kincsét 
megőrizzük és rablógazdálkodástól megmentsük? Mindez a mi boldogságmondásunktól
teljesen idegen gondolat lenne? Egyáltalán nem. Mert, ha az ember a kert művelésére és
őrzésére kapott eredetileg megbízást, az nem azonos a kert elherdálásával, 
tönkretételével. Mert ez akkor legalább olyan nagy vétség, mint ha naponként 
imádkozná valaki a Miatyánkkal, hogy „bocsásd meg vétkeinket, miképpen mi is 
megbocsátunk…“ – de közben képtelen lenne békében élni házastársával, 
gyermekeivel, szomszédjával, embertársaival.        
           Tudomásul kell vennünk, hogy Jézus ezzel a mondatával nagy méltóságunkra 
emlékeztet bennünket: Isten méltatott bennünket arra, hogy munkatársai legyünk a 
rendetlenség, a békétlenség, tehát a mindig is támadásra váró káosz ellen. Keresnünk 
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kell a békét a béketeremtő Istennel. El kell fogadnunk azt az evangéliumot, amely éppen
azt közli velünk, hogy Isten a maga részéről ezért már mindent megtett. Pál 
megfogalmazásában ez azt jelenti: „Krisztusért járva követségben, mintha Isten kérne 
miáltalunk: Krisztusért kérünk, béküljetek meg az Istennel!“ (2Kor 5,20). – Mint a 
békesség hírnökei, hivatottak vagyunk mindenütt tennünk azért, hogy békességben 
éljünk egymással. Bárhol ütné is fel fejét a fenyegető káosz, minden tőlünk telhetőt meg
kell tennünk, hogy elhárítsuk a bajt. „Amennyiben rajtatok áll, éljetek egymással 
békességben“ – s ez alól nincs kivétel. S végül az Isten teremtett világáért is 
felelősséggel tartozunk. Ott kell lennünk és tennünk, ahol azt veszély fenyegeti. A 
német alkotmány például az állatokról úgy beszél, mint „teremtett társainkról“, a svájci 
pedig szól a „teremtmények méltóságáról“. De a valóságban vajon érvényesülnek-e 
ezek a szép szavak, amikor a leölt élőlények nagy harmada a szemét gyűjtő kukáinkba 
kerül? Vagy amikor a „szent turizmus“ oltárán áldozzuk fel a tiszta levegőnket és 
tapossuk agyon a régi örökségünket? Itt is ránk vár a békéltetés nagy feladata. Milyen jó
lenne például olyan ősöktől tanulni, mint Assisi Szt. Ferenc, aki az elemeket, de az 
állatokat és az égitesteket is testvéreinek nevezte és tudott békében együtt élni velük!
Ha mindezt komolyan vesszük, egyáltalán nem túlzás, ha Jézus BOLDOGOKNAK 
nevez bennünket. Az itt szereplő görög szót a mi boldog szavunk csak kis részben fedi 
le. De ha úgy olvassuk Jézus mondatát, hogy a béketeremtők Isten fiai, akkor a boldog 
nem jelenthet mást, minthogy Istenre ráhangolódva, vele összhangban élők. Így élünk?
Ámen 

Gémes István
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